

**Types of financial markets**

*financial markets consist of:*

- 1- **Stock markets**: which provide financing through the issuance of shares or **common stock**, and enable the subsequent trading thereof.
- 2- **Bond markets**: which provide financing through the issuance of **bonds**, and enable the subsequent trading thereof.
- 3- **Commodity markets**: which facilitate the trading of commodities.
- 4- **Money markets**: which provide short term debt financing and investment.
- 5- **Derivatives markets**: which provide instruments for the management of **financial risk**.
- 6- **Futures markets**: which provide standardized **forward contracts** for trading products at some future date.
- 7- **Foreign exchange markets**: which facilitate the trading of **foreign exchange**.
- 8- **Cryptocurrency market** which facilitate the trading of digital assets and financial technologies.
- 9- **Spot market**
- 10- **Interbank lending market**.

**أنواع الأسواق المالية**

الأسواق المالية تتكون من:

- 1- **أسواق الأوراق المالية**: التي توفر التمويل من خلال إصدار الأسهم أو الأسهم العادية وتمكين التداول اللاحق لها.
- 2- **أسواق السندات**: التي توفر التمويل من خلال إصدار السندات وتمكن من تداولها لاحقاً.
- 3- **أسواق السلع الأساسية**: والتي تسهل تداول السلع.
- 4- **أسواق المال**: التي توفر التمويل على المدى القصير والاستثمار.
- 5- **أسواق المشتقات**: والتي توفر أدوات لإدارة المخاطر المالية.
- 6- **أسواق العقود الآجلة**: التي توفر العقود الموحدة لتجارة المنتجات في تاريخ ما في المستقبل.
- 7- **أسواق الصرف الأجنبي**: والتي تسهل تداول العملات الأجنبية.
- 8- **سوق العملات المشفرة** الذي يسهل تداول الأصول الرقمية والتقنيات المالية.

9- السوق الفورية

10- سوق الإقراض بين البنوك

### Functions of financial markets

**1- Intermediary functions:** The intermediary functions of financial markets include the following:

- **Transfer of resources:** Financial markets facilitate the transfer of real economic resources from lenders to ultimate borrowers.
- **Enhancing income:** Financial markets allow lenders to earn interest or dividend on their surplus invisible funds, thus contributing to the enhancement of the individual and the national income.
- **Productive usage:** Financial markets allow for the productive use of the funds borrowed. The enhancing the income and the gross national production.
- **Capital formation:** Financial markets provide a channel through which new savings flow to aid capital formation of a country.
- **Price determination:** Financial markets allow for the determination of price of the traded financial assets through the interaction of buyers and sellers. They provide a sign for the allocation of funds in the economy based on the demand and to the supply through the mechanism called price discovery process.
- **Sale mechanism:** Financial markets provide a mechanism for selling of a financial asset by an investor so as to offer the benefit of marketability and liquidity of such assets.
- **Information:** The activities of the participants in the financial market result in the generation and the consequent dissemination of information to the various segments of the market. So as to reduce the cost of transaction of financial assets.

### **2- Financial Functions:**

- Providing the borrower with funds so as to enable them to carry out their investment plans.
- Providing the lenders with earning assets so as to enable them to earn wealth by deploying the assets in production debentures.
- Providing liquidity in the market so as to facilitate trading of funds.
- Providing liquidity to commercial bank
- Facilitating credit creation
- Promoting savings
- Promoting investment
- Facilitating balanced economic growth
- Improving trading floors.

**وظائف الأسواق المالية**

- 1- **وظائف الوساطة:** تشمل وظائف الوساطة للأسواق المالية ما يلي:
  - ◀ **نقل الموارد:** تسهل الأسواق المالية تحويل الموارد الاقتصادية الحقيقية من المقرضين إلى المقترضين النهائيين.
  - ◀ **تحسين الدخل:** تتيح الأسواق المالية للمقرضين كسب فائدة أو أرباح على فائض أموالهم غير المرئية وبالتالي المساهمة في تعزيز الفرد والدخل القومي.
  - ◀ **الاستخدام الإنتاجي:** تسمح الأسواق المالية بالاستخدام الإنتاجي للأموال المقترضة. تعزيز الدخل والإنتاج القومي الإجمالي.
  - ◀ **تكوين رأس المال:** توفر الأسواق المالية قناة يتم من خلالها تدفق المدخرات الجديدة للمساعدة في تكوين رأس المال للبلد.
  - ◀ **تحديد السعر:** تسمح الأسواق المالية بتحديد سعر الأصول المالية المتداولة من خلال تفاعل المشترين والبائعين وهي توفر علامة لتخصيص الأموال في الاقتصاد على أساس الطلب والعرض من خلال آلية تسمى عملية اكتشاف الأسعار.
  - ◀ **آلية البيع:** توفر الأسواق المالية آلية لبيع الموجودات المالية من قبل المستثمر وذلك بهدف الاستفادة من قابلية هذه السيولة للتسويق والسيولة.
  - ◀ **المعلومات:** تؤدي أنشطة المشاركين في السوق المالية إلى توليد المعلومات وما يترتب عليها من انتشار على مختلف قطاعات السوق وذلك لتقليل تكلفة المعاملات للأصول المالية.

**2 - الوظائف المالية:**

- ◀ - تزويد المقترض بالأموال لتمكينه من تنفيذ خطته الاستثمارية.
- ◀ - تزويد المقرضين بالأصول المكتسبة لتمكينهم من كسب الثروة من خلال نشر الأصول في سندات الإنتاج.
- ◀ - توفير السيولة في السوق لتسهيل تداول الأموال.
- ◀ - توفير السيولة للبنك التجاري
- ◀ - تسهيل إنشاء الائتمان
- ◀ - تعزيز المدخرات
- ◀ - تشجيع الاستثمار
- ◀ - تسهيل النمو الاقتصادي المتوازن
- ◀ - تحسين الطوابق التجارية.